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a r m a n m e l i . i r کار اصلی مجلس چیست؟ 

۲۱۶ درخواست تحقیق و تفحص
گفت وگــو  1/5 میلیارد تومان هزینه هر تفحص مصوب

مصطفی درایتی در گفت وگو با»آرمان ملی«:        
 ارتباط حاکمیت و مردم

 باید دو طرفه و تاثیر گذار باشد
   مشکلات امروز نتیجه نبود حضور مردم در تصمیم گیری هاست
    دولت و مجلس دغدغه های متفاوتی نسبت به مردم دارند

آرمان ملی: »گزارشی را از تحقیق و 
تفحص های صورت گرفته در دوره های قبل 
و  تحقیق  متوجه شدیم  و  بررسی کردیم 
تفحص ها اثر مورد نظر را نداشته اند... متاسفانه 
برخی جهت گیری ها منجر به آن شده که نتیجه 
نهایی تحقیق و تفحص ها ضعیف باشد.« این 
جمع بندی واقع بینانه قالیباف رئیس مجلس 
یازدهم پیرامون نتایج تحقیق و تفحص ها 
در قوه مقننه است که پنجم بهمن امسال و 
در جلسه رای گیری درباره تحقیق و تفحص 
از »غار علیصدر« بیان شد و البته تاثیری 
در نتیجه رای گیری نداشت و غار علیصدر 
هم تحقیق و تفحصی شد. این روزها، بازار 
تحقیق و تفحص داغ است و از وزارت نفت 
دولت های یازدهم و دوازدهم و نهاد ریاست 
جمهوری دوران روحانی تا اتاق بازرگانی ایران و 
شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور، صندوق 
بازنشستگی کارکنان صدا و سیما یا مشمول 
تحقیق و تفحص قرار گرفته اند یا تحقیق 
و تفحص از آنها در دستورکار مجلس قرار 
دارد. نکته قابل توجه اینکه درخواست های 
تحقیق و تفحص نمایندگان چندین برابر نرخ 
تصویب آنها در صحن علنی مجلس یازدهم 
بوده است. طبق یک گزارش در مردادماه 
امسال ۱۸۹درخواست تحقیق و تفحص از 
سوی نمایندگان تقدیم هیأت رئیسه شده بود. 
کمیسیون ها و هیأت رئیسه مجلس در کنترل 
میل نمایندگان به تحقیق و تفحص ها نقش 
اساسی ایفا می کنند و عمده درخواست های 
نمایندگان در مرحله ارجاع به کمیسیون ها و 
بررسی در صحن علنی حذف می شوند. بررسی 
عملکرد مجلس دهم و نهم نیز تصویر مشابهی 
از فضای تحقیق و تفحص ها به دست می دهد. 

  تحقیق و تفحص ها چقدر آب می خورد؟
گفته می شود هر تحقیق و تفحص در مجلس 
دهم ۲۵۰ میلیون تومان هزینه داشته که این 
رقم در شرایط فعلی تا یک میلیارد و پانصد 
میلیون تومان، امکان افزایش دارد. از سویی 
۳۶۵ مورد تقاضای تحقیق و تفحص در مجلس 
دهم و ۲۱۶ تحقیق و تفحص در نوبت رسیدگی 
مجلس یازدهم، نمایانگر هزینه بالای نظارت 
مجلس با ابزار تحقیق و تفحص است. ابزاری 
که می تواند با گزارشات کم هزینه تر دیوان 
محاسبات یا مرکزپژوهش ها جایگزین شود. 
تحقیق و تفحص های انجام گرفته شده در 
ادوار مختلف مجلس نشان می دهد که عموما 
انجام تحقیق و تفحص دست کم ۶ ماه و حداکثر 
یک سال زمان نیاز دارد تا به نتیجه برسد. 
با احتساب۲۱۶ تحقیق و تفحص در نوبت 
رسیدگی، بایستی مجلس یازدهم در مجموع 
۱۲۹۶ ماه معادل۱۰۸ سال زمان برای تحقیق و 
تفحص ها زمان صرف کند! با توجه به بی نتیجه 
باقی ماندن تحقیق و تفحص های مجلس 
دهم، با یک حساب سر انگشتی، اگر هزینه 
هر گزارش در آن سال، حدود ۲۵۰ میلیون 
تومان درنظر بگیریم، در مجموع بیش از ۵۰ 
میلیارد تومان هزینه ابزار نظارتی شده است 
که کارایی و اثربخشی لازم را نداشته است. 
این در حالی است که به گفته سلیمی عضو 
هیات رئیسه مجلس، »در حال حاضر حداقل 
۲۱۶ تحقیق و تفحص در مجلس یازدهم در 
نوبت رسیدگی است« به گزارش تسنیم، شمار 
۱۸۹طرح تحقیق و تفحص ارائه شده به مجلس 
به ۶ پرونده به دلیل عدم صراحت درخواست، 
ترتیب اثر داده نشده است، ۱۴ پرونده در 
انتظار تعیین تکلیف نزد هیأت رئیسه قرار 
داشته و ۱۶۹ پرونده دیگر نیز برای رسیدگی 
به کمیسیون های تخصصی ارجاع شده است و 
هیات رئیسه مجلس یازدهم می خواهد هزینه 
هر تحقیق و تفحص را تا مرز ۳۰ میلیون تومان 
نگه دارد. موضوعی که به نظر می رسد با توجه 
به سازوکار تحقیق و تفحص ها و نیروهای لازم 
برای اجرای این پروژه، امکان آن در عرصه عمل 

وجود ندارد. 
   آمار صعودی تحقیق و تفحص ها

اصل ۷۶ قانون اساسی می گوید مجلس حق 
تحقیق و تفحص در تمام امور کشور را دارد. 
بر همین اساس ماده ۲۱۲ آیین نامه داخلی 
مجلس هم مقرر داشته »هرگاه نماینده ای، 
تحقیق و تفحص در هریک از امور کشور را 
لازم بداند تقاضای خود را کتبی به هیأت 
رئیسه مجلس ارائه نماید.« در مجلس دهم از 
مجموعه ۲۰۸ تحقیق و تفحص ارائه شده در 
مجلس فقط ۹ تحقیق و تفحص در صحن علنی 
مجلس قرائت شد و ۱۹۹ تقاضا به نتیجه نرسید. 
مروری بر ادوار گذشته هم نشان می دهد دوره 
اول مجلس شورای اسلامی هیچ درخواست 
تحقیق و تفحصی در مجلس اعلام وصول نشد، 
اما تعداد درخواست های تحقیق و تفحص در 
دوره دوم ۷ مورد، دوره سوم ۹ مورد، دوره 
چهارم ۱۹ مورد، دوره پنجم ۱۳مورد، دوره 
ششم ۲۷مورد، دوره هفتم ۲۶مورد، دوره 
هشتم ۷۲مورد، دوره نهم ۱۸۲مورد و در نهایت 
دوره دهم حدود ۲۰۸مورد عنوان شده است. 
نتایج این بررسی نشان می دهد روند تحقیق و 
تفحص ها از مجلس اول تا هفتم روندی آرام 
داشته است اما به یکباره از مجلس هشتم، با 
رشد ۱۷۶درصدی مواجه شده و این روند رو 
به رشد در مجلس نهم ۱۵۰ درصد و حالا در 
مجلس یازدهم با رشد دوهزار درصدی نسبت 
به مجلس دوم مواجه بوده واین مجلس، بعداز 
بیش از ۲۰ ماه فعالیت، با حداقل ۲۱۶ مورد، 
رکورددار تعداد درخواست تحقیق و تفحص 
در تمام ادوار قوه مقننه است. ۲۱۶ درخواست 
تحقیق و تفحص، تا ۵/۱ میلیارد تومان هزینه 

هر تفحص مصوب. 

گـــزارش

آرمان ملی- مطهره شفیعی: سالن اجاره 
داده بودیم، خبر نداشتیم، برخورد می کنیم 
و... اینها عباراتی است که پس از چالش برانگیز 
مسئولانی  سوی  از  مراسم ها،  برخی  شدن 
شنیده می شود که همه منتظر پاسخگویی آن ها 
هستند. همین چند روز پیش بود که جمعی از 
اینفلوئنسر ها و شاخ های اینستاگرامی به جلسه ای 
در وزارت ورزش و جوانان دعوت شدند تا کمک 
کنند امر ازدواج تسهیل شود. مهمانانی که پوشش 
و آرایش آنها با آنچه از وزارت دولت سیزدهم 
انتظار می رفت همخوانی نداشت. پس از برگزاری 
این مراسم تکذیب ها آغاز شد چنانکه سجادی وزیر 
ورزش در مورد حضور برخی دخترهای اینفلوئنسر 
با حجاب و آرایش خاص، به وزارت ورزش جهت 
ترویج ازدواج گفت: وزارت ورزش در این مورد 
دعوتی انجام نداده بود. موسسه مذکور درخواست 
داشت که جلسه آنها در ساختمان وزارت ورزش 
انجام شود و در آن برنامه ریزی ساختمان جوانان 
انتخاب شد و من هم پس از آن برخی عکس ها را 
دیدم که ربطی به آن جلسه نداشت. من در آن 
موقع در جلسه کمیسیون فرهنگی مجلس بودم. 

   نوبت رقص شد
آن جلسه تمام شد اما برگزاری مراسم های قابل 
تامل در ساختمان های دولتی تمام نشد! این بار 

سالن برای رقص اجاره داده شده بود! رقصی که 
فیلم آن به سرعت در شبکه های مجازی پخش 
شد و احتمالا مهمانان جلسه وزارت ورزش و 
جوانان هم جزو منتشر کنندگان این فیلم بودند تا 
بر تعداد فالورهایشان اضافه شود. در فیلم منتشر 
شده چند بانو در حال انجام حرکات موزون هستند 
و بر روی سن هم پرچم شهرداری نصب شده 
است. برخی سایت ها برای جذب مخاطب از تیتر 
»فوری: فیلم لو رفته از رقص زنان در برج میلاد« 
استفاده کردند. ۷ بهمن بود که رضا سیفی دستیار 
رسانه ای شهردار تهران در صفحه شخصی خود 
در توئیتر درباره ماجرای رقص گروهی از زنان 
در یکی از مراسم های شهرداری تهران اظهار 
داشت: این مراسم متعلق به شهرداری تهران و یا 
سایر سازمان ها و شرکت های مرتبط نیست. وی 
افزود: فیلم منتشر شده در فضای مجازی مربوط 
به یک مدرسه دخترانه است که یکی از سالن های 
ورزشی مرتبط با شهرداری را به عنوان برگزاری 
برنامه فرهنگی اجاره کرده اند. سیفی با بیان اینکه 
فیلم بدون اجازه و اطلاع مدیران مدرسه مذکور 
منتشر شده است، خاطرنشان کرد: »اجرای چنین 
برنامه های مغایر با هنجارها و ارزش های فرهنگی 
جامعه به هیچ وجه مورد تایید شهرداری تهران 
نیست.« اما ظاهرا این توضیحات قانع کننده نبود 

و انتقادات پس از انتشار فیلم رقص دختران شدت 
گرفت. اینبار روابط عمومی شهرداری ناچار به 
توضیح شد. عبدالمطهر محمدخانی، رئیس مرکز 
ارتباطات شهرداری تهران طی توئیتی نوشت: 
»بعد از دروغ شاخدار بستن کوه ها و پارک ها 
توسط شهرداری، این بار خبر جعلی برنامه رقص 
گروهی زنان در برج میلاد منتشر شده اما فیلم 
منتشرشده مربوط به یک مدرسه دخترانه بوده 
که یکی از سالن های ورزشی شهرداری را برای 
برگزاری برنامه فرهنگی اجاره کرده است. این 
مراسم متعلق به شهرداری و زیرمجموعه هایش 
نبوده است. فیلم بدون اجازه و اطلاع مدیران 
مدرسه مذکور منتشر شده است. اجرای چنین 
برنامه های مغایر با هنجارها و ارزش های فرهنگی 
جامعه به هیچ وجه مورد تایید شهرداری تهران 
نیست. برج میلاد پیگرد قانونی از اتهام زنندگان 
و پدیدآورندگان این شایعه را در دستور کار خود 

قرار داده است.«
   از قطب گردشگری بهشت زهرا تا... 

مشخص نیست چرا نهادهای دولتی و شهرداری 
درصدد اجاره سالن های خود برای برگزاری 
مراسم هایی هستند که حاشیه آفرین است. البته 
این حواشی به دلیل رویکرد و شعارهایی است که 
برخی از مدیران فعلی پیش از رسیدن به قدرت 

سر داده بودند مانند زاکانی شهردار تهران که ایده 
تبدیل بهشت زهرا به مکان گردشگری را مطرح 
کرده بود، اکنون چه دفاعی دارد؟ برخی دیگر از 
مدیران جدید شهرداری هم مدعی انقلابی گری 
هستند اما آنچه با نظر و مجوز آنها رخ می دهد 
یا شعارهایشان که برآمده از تعرف خودشان از 

انقلاب است همخوانی ندارد. 
   دلواپسان چرا ساکتند؟

آنچه در سالن متعلق به شهرداری تهران رخ 
داد، اذهان را به گذشته بازگرداند. در سال ۹۶ 
و در دوران شهرداری محمدعلی نجفی، دختر 
بچه ای حرکات موزون را در برج میلاد اجرا کرد 
که اعتراض شدید اصولگرایان را در پی داشت. 
سن و سال آن دختر بچه شاید از نصف سن بانوانی 
که اخیرا در برج میلاد رقصیدند کمتر بود. در آن 
زمان نجفی پنهان نشد و قائل به پاسخگویی به 
افکار عمومی شد. او توجیه هم نکرد بلکه گفت: 
»در ادامه مراسم چند نفر دخترخانم که نمی دانم 
سن آنها چقدر است، شاید حدود هفت یا هشت 
ساله بودند، آمدند و سبدهای گلی را به سمت سن 
اجرای برنامه آوردند و گل ها را پخش کردند که 
حرکاتی هم همراه آن گل ها انجام شد. به نظر من 
قابل انتقاد است اما در حدی نیست که مراسم را 
به طور کلی نفی کنیم یا در مورد برگزارکنندگان 
مراسم سوءظن یا قضاوت منفی داشته باشیم 
چون برگزارکننده مراسم هم فاطمه راکعی بود 
که از نظر التزام و سابقه دینی و انقلابی صددرصد 
مورد تایید است و به نظر من رسانه های مجازی 
قدری در این زمینه بزرگنمایی کردند اما در عین 
حال انتقادی هم به این مراسم وجود دارد.« چرا 
امروز صدای اعتراض آنانی که در سال ۹۶ از تیتر 
»نجفی و همکاران« در مجلس رقص دختران و 
آواز زنان استفاده کردند، شنیده نمی شود. اکنون 
یا پیش از آن در مراسم شاخ های اینستاگرام 
نگران حفظ شئونات نبود؟ در آن مقطع نجفی و 
اصلاح طلبان بارها تکرار کردند برخوردهایی که با 
دولت روحانی انجام می شود، سیاسی است و این 
روزها بیش از هر زمان دیگر حقانیت آن گفتارها 
در تناقض شعار و عمل مدعیان انقلابی گری در 

شهرداری و برخی وزارتخانه ها به اثبات می رسد.

آرمان ملی: چهل و سه سال از 
پیروزی انقلاب اسلام می گذرد و هر 
ساله این پرسش مطرح شده که چه 
میزان به شعارها و اهداف بهمن ۵۷ 
دست پیدا کردیم. شعارهایی مثل 
استقلال، آزادی و جمهوری اسلامی 
و از طرفی شعارهای ثانویه مثل عدالت، برابری، رفاه و... اما 
عده ای بر این باورند هر سال که رو به جلو می رویم به جای 
تحقق بیشتر شعارهای انقلاب؛ شعارهای تحقق یافته نیز 
بیشتر رنگ می بازند. از همین رو نیز چندی پیش برخی روسای 
جمهور پیشین و چهر ه های سیاسی نشستی با محوریت احیای 
جمهوریت داشتند تا شاید برخی شعارها و اهداف از دست 
رفته یا کمرنگ شده را احیا کنند. در این راستا برای بررسی 
میزان تحقق شعارهای انقلاب، عملکرد دولت و مجلس و 
اهمیت نقش مردم »آرمان ملی« با حجت الاسلام مصطفی 
درایتی فعال سیاسی اصلاح طلب و عضو حزب اتحاد ملت به 

گفت وگو پرداخته است که می خوانید. 
   در چهل و سومین سال پیروزی انقلاب قرار داریم؛ 
از دیدگاه شما طی این سال ها چه میزان از اهداف و 

شعارهای انقلاب محقق شده است؟
اگر بخواهیم معیارها و شاخصه های اولیه انقلاب را مدنظر 
قرار دهیم در برخی حوزه ها کمتر موفق بوده ایم. در بحث 
استقلال آن نگاه متوازن و مفید در کشور وجود ندارد و اگر 
چنین چیزی را جامعه احساس می کرد این اوخر خدشه دار 
شده است. در بحث آزادی مشکلات زیادی داریم و به نظر 
می رسد که در آن بخش حداقل عمیقا کار قابل قبولی در 
جامعه شکل نگرفته است. در بحث جمهوریت و اسلامیت 
نیز باید گفت که جمهوریت کمی به حاشیه رفته و حتی 
در خصوص اسلامیت نیز دقیق دنبال می شود و آن جوهره 
و حقیقت دین که عبارت است از عدالت، کرامت و آزادی 
انسان، مقید بودن به قانون آنچنان که باید و شاید دنبال 
نمی شود. شاید این چهل و سه سال زمان کمی بوده و باید 
زمان بیشتری بگذرد و اگر بخواهیم انصافا شعارهای ابتدای 
انقلاب را پیش روی خود قرار دهیم، به نظر می رسد که در 
رسیدن به این آرمان ها حداقل در برخی حوزه ها موفقیت 
کامل حاصل نشده است. شاخصه بسیار مهمی که این مسیر 
را از آنچه مردم می خواستند، منحرف کرد از زمانی شروع شد 
که عده ای در کشور، نقش مردم را برای خود مزاحم تلقی 
کردند. زمانی که مردم به حاشیه رانده شدند و سیاست هایی 
اعمال شد که نقش، رای و خواست مردم کمتر در تصمیم 
گیری های کلان اثر گذاری کند این انحراف آغاز شد و اگر 
همچنان این نگاه وجود داشته باشد، هیچ وقت در اینگونه 
مسائلی که آرمان های مردم و انقلاب بوده به نتیجه مطلوبی 
نخواهیم رسید. این عامل را بسیار مهم می دانم و نبود آن را 
باعث انحراف و مشکلات قلمداد می کنم. برخی رای، نظر 
و خواست مردم را تزئینی می دانستند و فقط مردم را برای 
ایثاگری می خواستند. ولی زمانی که رای و نظر خود را اعمال 
کنند و نظر مردم را مزاحم خود می دیدند کم کم سعی کردند 
این نظر و حضور را به نحوی کمرنگ تر کنند طبیعتا بستر و 
زمینه را فراهم کردند که این انحرافات عمیق تر شود و تا وقتی 
که این نگاه اصلاح نشود مطمئن باشید که سامان قابل قبولی 

در کشور حاکم نخواهد شد. 
   حضرت امام)ره(همواره بر نقش مردم در انقلاب و 
اهمیت آنها تاکید داشتند اما طی سال های گذشته در 
جامعه به وضوح دیده می شود که از نقش مردم کاسته 
شده و بسیاری از سیاسیون نیز بر این مساله تاکید 

دارند ؛ این مساله از چه رو است؟ 
اگر چه شرایط در دهه های مختلف انقلاب متفاوت بوده اما 
به نظر می رسد که تغییرات جدی هم حاصل شده که برخی 
گویی احساس کردند اگر مردم نباشند راحت تر می توانند آنچه 
را که مد نظرشان است، پیش ببرند. بالاخره این رویه ای شد 
که به فکرهای متعدد در عرصه های عمومی و مدیریتی کشور 
انجامید و حاصل آن این شد که بین خواسته ها و نظر مردم و 
رفتار حکومت فاصله ای عمیق افتاد و بعد به یک بی اعتمادی 
عمیق تبدیل شد. طبیعی است که هیچ حاکمیتی با این شکلی 
که پیش آمده نمی تواند توفیق قابل قبولی پیدا کند. بالاخره 
این تغییر نگاه حاصل شده و حاصل این تغییر نگاه شرایطی 
است که امروز در جامعه مشاهده می کنید. اگر این شرایط 
را مطلوب می بینیم باید آن تغییر نگاه را نیز مطلوب قلمداد 
کنیم اما اگر احساس می کنیم که امور کشور با مشکلات 
مختلفی روبه رو است حاصل و نتیجه به حاشیه راندن مردم 
از عرصه های تصمیم گیری کشور است. وقتی مردم درعرصه 
نباشند زمینه فراهم می شود برای کسانی که خودشان را محق 
می دانند به جای مردم تصمیم بگیرند و هیچ وقت هم زیر بار 
مسئولیت و هزینه ای که به مردم تحمیل می کنند، نباشند و 
طبیعی است که بستر برای هر گونه کار خلافی هم فراهم 
شود. این اتفاق افتاده و این تغییر نگاه مخصوصا پس از دهه 

اول، شکل جدی و عمیق تری به خود گرفته است. 
   جامعه امروز نسبت به شرایط اقتصادی و معیشتی 
نارضایتی هایی را ابراز می کند؛ از دید شما نقش و 
عملکرد دولت و مجلس در این نارضایتی ها چه میزان 

است؟
انتظار این می رفت که مجلس و دولت با توجه به اینکه دو 
نهاد انتخابی بودند بتوانند بخشی از آنچه که خواست مردم 
است را محقق کنند که البته تلاش هایی هم صورت گرفت. 
اما واقعیت این است که وقتی آن نگاه مردمی بودن از این دو 
نهاد کمرنگ و کمرنگ تر شد کارآیی هر دو نهاد انتخابی نیز 
زیر سوال رفت و اکنون جامعه احساس می کند که مجلس و 
دولت نماد نمایندگی اکثریت مردم را ندارند. لذا نگاه می کنید 
که دغدغه های دولت و مجلس یا در حد حرف است و یا 
اصلا دغدغه های متفاوتی نسبت به جامعه دارند. به عبارت 
دیگر آنها یک راهی می روند که از آنها خواسته شده و جامعه 
چیزهای دیگری می خواهد که اصلا به آنها توجه نمی شود. 
دولت هم که به نظر می رسد گاهی دور خود می چرخد. پس از 
این همه وعده و وعید و اینکه حاکمیت هم یکدست شده هر 
روز می بینید که وضعیت اقتصادی بهتر نشده است. طبیعی 
است که انتظار کار قابل قبول داشتن از چنین دولتی با چنین 
ترکیب، انتظار خیلی بجایی نباشد. باید مقامات رویکرد خود 
را نسبت به جامعه تغییر دهند و این را به عنوان یک اصل قرار 
دهند که حاکمیت باید ارتباطش با مردم ارتباط دو طرفه و 

تاثیر گذار باشد.

دلواپسان رقص دختر 7 ساله زمان نجفی چرا ساکتند 

رقص حرام بود؛ 
 ظاهرا

حالا شده حلال!

»آرمان ملی« لزوم درک شرایط موجود و تحلیل درست از امکانات را بررسی می کند:  

شما عامل مهاجرتيد؛ نه خارجي ها 
  حداد عادل: فضای مجازی روی دزدیدن نسل جوان ایران از این کشور و انقلاب متمرکز شده 

آرمان ملی- حمید شجاعی: بسیاری بر این باورند که 
بهبود شرایط و اوضاع زمانی اتفاق خواهد افتاد که در گام اول 
مشکلات و ضعف ها پذیرفته شود و در ادامه مسئولان امر در 
صدد اصلاح آنها برآیند و شرایط و امکانات به نحوی بهبود یابد 
که به وضع مطلوب برسد. این در حالی است که اخیرا غلامعلی 
حداد عادل در مراسم قدردانی از استعدادهای درخشان آنها 
را به نرفتن از ایران و ماندن در کشور ترغیب کرده و خواسته 
که نخبگان نقش دکتر حسابی را برای کشور ایفا کنند. البته 
اینکه حداد عادل به عنوان چهره ای که دامادی آمریکایی دارد 
از عدم مهاجرت صحبت می کند و تناقض این دو مساله به جای 
خود اما پرسش اینجاست که اساسا چه امکاناتی برای نخبگان 
واستعدادهای درخشان در کشور فراهم است که به خاطر آن 
بخواهند در کشور بمانند و با همین امکانات به فعالیت خود 
ادامه دهند. به نظر می رسد برخی مسئولان ابتدا باید نگاهی به 
وضعیت امکاناتی و محدودیت های عارض بیندازند و سپس در 
خصوص رفتن یا نرفتن و ایفای نقش دکتر حسابی در جامعه 
اظهار نظر کنند. هر چند که دکتر حسابی نیز برای تحصیلات 
خارج از ایران را مناسب تر دید و پس از پایان به ایران بازگشت. 

    بهبود شرایط و امکانات 
نگاهی به شرایط جامعه در حوزه های مختلف و نوع نگاه 
مردم به اوضاع نشان می دهد که وضعیت از چه قراری 
است و باید در چه چارچوب و شرایطی با مردم سخن 

گفت. امروز مردم به واسطه تحریم و عملکرد نه 
چندان موفق مسئولان امر در شرایط بغرنج 
اقتصادی به سر می برند و از آنجایی هم 
که با رصد مسائل و تغییرات در جامعه به 
افق پیش رو نیز با دیده تردید می نگرند 
چندان آینده مشخص و روشنی برای 
خود نمی بینند. این در حالی است که 
حوزه  هایی مثل فضای مجازی، برخی 
چالش های  اجتماعی،  آزادی های 
بوروکراسی اداری، اشتغال و موانع کسب 
و کار و... از مسائلی است که امروزه باعث 

شده مردم و به ویژه نخبگان با مشکلات عدیده ای روبه رو باشند 
و بسیاری از آنها به شرط فراهم بودن شرایط مالی و اقتصادی؛ 
مهاجرت را یکی از گزینه های خود قرار دهند. جالب توجه اینکه 
همواره از زبان مسئولان شنیده می شود که باید به نخبگان بها 
داد و از آنها در مدارج مختلف استفاده کرد و مهم تر از همه اینکه 
از موج مهاجرت نخبگان جلوگیری نمود. اما با این حال نگاهی 
کوتاه و گذرا به امکانات و موانع پیش روی دانشجویان و نخبگان 
به وضوح نشان می دهد که چرا رفتن از ایران یکی از گزینه های 
مدنظر نسل جوان و نخبه کشور است. بوروکراسی پیچیده و در 
هم تنیده، موانع ایجاد کسب و کار و عدم حمایت از پروژه های 
تحقیقاتی نخبگان از دلایلی است که موجبات دلسردی این 
قشر از جامعه را فراهم می آورد که بخواهند آینده خود را در 
جای دیگری دنبال کنند. چنانکه طبق اطلاعات منتشر شده 
در سالنامه مهاجرتی ایران در سال ۱۴۰۰، تعداد دانشجویان 
ایرانی خارج از کشور بین سال های ۲۰۰۰ تا ۲۰۱۸ حدود 
۳. ۲ برابر افزایش یافته است. لذا شاید به جرات بتوان گفت 
که برای نخبگان و دانشجویان برتر کشور تنها کارمهمی که 
صورت می گیرد یک مراسم و تقدیر و تشکر است اما اصل 
موضوع که پشتیبانی و حمایت از کار و فعالیت آنها 
باشد مغفول می ماند. در نتیجه این پرسش پیش 
می آید که اساسا چه خدماتی ارائه می دهیم که 
انتظار داریم جوانان و نخبگان قید رفتن را بزنند 
و با همین امکانات و شرایط در کشور بمانند. 
قدر مسلم با ایجاد محدودیت در حوزه های 
مختلف نمی توان انتظار داشت که جامعه 
همین طور در این شرایط بماند و نارضایتی 
خود را بروز ندهد. در حالی که تغییرات در 
حوز  های مختلف در دنیا به سرعت در حال 
انجام است و هر از چندی شاهد پدیده ها و 
پدیدارهای گوناگون هستیم و پلتفرم های 
جدیدی وارد بازار می شوند عده ای در 
داخل به دنبال طرحی برای صیانت از 
فضای مجازی هستند که مبادا فضای 

مجازی نگاه جوانان و نخبگان را از کشور بازگرداند و آنها را هوایی 
کند. حال اینکه فضای مجازی جدای از سایر کارکردهای خود که 
ارتباطات و اطلاع رسانی را عهده دار شده و خود را به رسانه  های 
رسمی تحمیل کرده بازتاب دهنده عملکردها است. بار منفی 
فضای مجازی در جای خود محفوظ اما همه چیز را هم نمی توان 
به بار منفی آن مرتبط کرد. لذا به جای تخریب و ایراد گرفتن از 
فضای مجازی بهتر است شرایط و امکانات را به نحو شایسته و 
بایسته درست کنیم تا اگر هم فضای مجازی جوانان را به خارج 
ترغیب کرد؛ جوانان و نخبگان این نکته را در یاد داشته باشند که 
همه امکانات و شرایط برای پیشرفت و کار در داخل فراهم است 
و نیازی به خارج رفتن نیست. قدر مسلم اگر شرایط و موقعیت 
مناسب و متناسب با ظرفیت ها فراهم باشد هیچ کس برای یافتن 

چیزی بیشتر یا بهتر جلای وطن نخواهد کرد. 
    نقش دکتر حسابی را ایفا کنید

یک فعال سیاسی اصولگرا در مراسم تقدیر از تلاش های 
علمی دانش آموزان مدارس استعدادهای درخشان، برگزیده 
در سطح ملی و جهانی و فعالیت های پژوهش محور خطاب به 
نخبگان اظهار کرد: همه شما در معرض خطر وسوسه دشمن 
هستید و با استعدادی که دارید به شما خواهند گفت برای چه 
می خواهید در کشورتان بمانید؟ غلامعلی حداد عادل گفت: به 
شما خواهند گفت کشور شما گرفتاری دارد، پارتی بازی دارد و 
کسی قدر شما را نمی داند، خواهند گفت کشور شما عقب مانده 
است و ما همه چیز فراهم، بیایید آمریکا و اروپا، رشد و پرورش 
پیدا می کنید. فضای مجازی هم متمرکز شده که نسل جوان 
ایران را از این کشور و انقلاب بدزدد و شماها باید تصمیم بگیرید 
و این لحظه تاریخی برای زندگی شما است. وی با بیان اینکه 
نمی گویم کشور ما به اوج ترقی رسیده است، بیان کرد: این 
کشور ما است و باید خودمان بسازیم. اگر برویم جایی که مشکل 
نداریم، پس چه کسی ایران را بسازد و مسائل را حل کند؟. 
رئیس فرهنگستان زبان و ادب فارسی با یادآوری تلاش های 
دکتر حسابی در حوزه و رشته ی فیزیک ادامه داد: شما باید 
برای آینده کشور، همین نقش دکتر حسابی را ایفا کنید. برای 
کشور کار کنید و اگر کسی بگوید چون در کشور مشکل است 
به کشوری دیگر مثل آمریکا می روم، این امر مثل این است که 
کلید اتاق را در خانه گم کنیم و در خیابان زیر نور چراغ برق 
دنبال کلید بگردیم؛ چراکه خیابان روشن و اتاق تاریک است. 
وقتی در خیابان کلید را گم نکردی، آن تاریکی اتاق شما را به 
نتیجه می رساند. گم گشته شما داخل کشور است و قدر این 

را بدانید.

هر از چندگاهی خبر دیدار بزرگان منتشر و برخی از آنها 
تکذیب می شود. روز گذشته قائم مقام دبیرکل جامعه اسلامی 
مهندسین خبر دیدار روحانی و باهنر را تایید و اعلام کرد این 
دیدار برای تشکیل دولت سایه نبوده است. علیرضا خجسته پور 
درباره دیدار آقایان روحانی، ناطق نوری، باهنر، خاتمی و 
جهانگیری گفت: »آقای روحانی با آقای باهنر به صورت دو نفره 
دیدار کردند اما خبر به شکلی منتشر شده که این دیدارها جمعی 
بوده اما به این صورت نیست. البته آقای باهنر با جناب آقای ناطق 
نوری، تحت عنوان هیات رئیسه مجلس پنجم، به صورت یک تا 
دو ماه یک بار جلساتی دارند. همچنین که آقای باهنر دیداری با 
آقای خاتمی نداشتند اما چند ماه پیش با آقای لاریجانی نیز دیدار 
داشتند.« وی درباره جزئیات دیدار آقایان روحانی و باهنر گفت: 
به هر صورت فردی هشت سال رئیس جمهور و فرد دیگری هم 
هشت سال نایب رئیس مجلس بودند ممکن است حرف و سخنی 

از هر دری زده باشند.

چند روز قبل بود که خبر رسید سعید جلیلی نامه ۲۰۰ 
صفحه ای درباره مذاکرات نوشته است. پس از آن تحلیل های 
زیادی درباره این نامه شد تا اینکه روز گذشته یکی از اعضای دفتر 
سعید جلیلی نامه ۲۰۰ صفحه ای منتسب به عضو شورای عالی 
امنیت ملی را »خیالی« خواند و با تعبیر »خبرسازی های سازمان 
یافته« آن را تکذیب کرد. به گفته رنجبر این گزارش به ارزیابی 
آخرین گزارش ظریف به مجلس درباره برجام پرداخته و به شکلی 
مستند، تمام ادعاهای خلاف واقع وی را رد می کرد. در توییت او 
آمده است: طبق تبصره ۱ ماده ۹ »قانون اقدام متناسب و متقابل 
دولت جمهوری اسلامی ایران در اجرای  برجام« )مصوب ۲۱ مهر 
۱۳۹۴(، وزیر امور خارجه موظف بوده روند اجرای توافقنامه را 
هر سه ماه یک بار به مجلس گزارش دهد؛ اما گزارش آخر ظریف 
دامنه موضوعات مختلف و گسترده تری را دربر داشته است. 
محمدجواد  ظریف ۲۰ تیر ۱۴۰۰ آخرین گزارش سه ماهه را 

تقدیم مجلس کرد. 

این روزها که می گذرد همراهی کلامت بیش از همیشه عیان 
می شود مانند جمهوری اسلامی که لازم و ملزوم یکدیگر هستند. 
دیروز هم دبیر کل انجمن اسلامی مدرسین دانشگاه ها و نماینده 
اصلاح طلب مجلس دهم بر ضرورت شکل گیری دو جنبش 
مشروطه و آزادی انتخابات تاکید کرد. محمود صادقی گفت: انجمن 
اسلامی مدرسین دانشگاه ها به رغم محدودیت های موجود و حذف 
نامزدهای انتخاباتی خود، بر مبنای مصالحی که وجود داشت و 
برپایه تصمیم  گیری در شورای مرکزی، عرصه انتخابات ریاست 
جمهوری سیزدهم را ترک نکرد. با این حال ما در دعوت مردم 
برای حضور در پای صندوق های رای با چالش کم  سابقه و مهمی 
روبه رو بودیم؛ حتی به ما اعتراض می  شد که چرا انجمن اسلامی 
مدرسین دانشگاه ها با وجود حذف کاندیدای خود و سایر نامزدهای 
اصلاح طلب دوباره مردم را به مشارکت در انتخابات دعوت می  کند. 
پس از انتخابات نیز به واسطه ارزیابی های میدانی صورت گرفته 

متاسفانه شاهد تنزل سطح اعتماد عمومی به مسئولان هستیم. 

   

دیدار دو نفره روحانی 
و باهنر

 نامه ۲00 صفحه ای 
دروغ بود؟

هشدار به تنزل سطح 
اعتماد عمومی 

   فیلم لو رفته از رقص زنان در مکانی متعلق به  شهرداری تهران!


